
Nieuwe Oogst zaterdag 16 november 2013 11

Dat met led-verlichting energie 
wordt bespaard staat voor Frank 
en Yvonne Habraken in Riethoven 
als een paal boven water. In de 
nieuwe vleespluimveestal doen ze 
hun eerste ervaringen op met deze 
verlichtingsvorm. De ervaringen 
lijken goed, hoewel de eerste 
ronde kuikens er nog maar vier 
weken in zit. 

In 2009 verbouwden de Habrakens 
de pluimveestallen. Er kwam een 
nieuw ventilatiesysteem en de ener-
gieslurpende pl-verlichting werd 
vervangen door een hangende tl-
variant met lampen van 36 watt. 
„Toen een hele moderne optie. Ik 
ben nu nog altijd blij met die keu-
ze”, licht Frank Habraken toe. 
Tijden veranderen. Nu, vijf jaar 
later, koos de maatschap met led-
verlichting voor een totaal nieuwe 
richting. Habraken zag de lampen 
tijdens een open dag bij een collega-
pluimveehouder. „Vooral de bewe-
zen energiebesparing sprak me aan. 
Dat geldt ook voor de levensduur 
van 40.000 uur. Volgens de verko-
per zouden ook de kuikens er beter 
door groeien. Of dat klopt, weet ik 
nog niet. Wel ga ik ervan uit dat led-
verlichting de toekomst heeft.”
De maatschap ging daarop met de 
installateur om tafel, om een ver-
lichtingsplan op basis van leds te 
maken. Verschillende merken kwa-
men hierbij aan bod. De installateur 
had een voorkeur voor de huidige 

lampen, van Agrilight. Dit bedrijf 
garandeert ook op lange termijn de 
minimum vereiste lichtsterkte van 
20 lux. De armatuur is dicht, ter-
wijl ook de voorschakelaar hierin is 
verwerkt. Bij andere lampen zit de 
voorschakelaar wel eens los. 
„Bij deze lampen durf ik gerust 
de stal schoon te maken. De kans 
dat het vocht iets aan de lampen 
beschadigt is waarschijnlijk klein. 
Ik heb dan ook vijf jaar garantie.” 
De vleespluimveehouder heeft veel 
vertrouwen in de installateur. „Ik 
heb bij de lampenkeuze geen folder 
gezien.” 
In mei werd gestart met de bouw 
van die nieuwe stal voor 44.500 
vleeskuikens. Omdat de stal met 
25 meter behoorlijk breed is, koos 
de installateur voor twee rijen van 
twaalf lampen per rij. Iedere lamp is 
voorzien van 44 gewone leds en zes 
blauw verlichte leds als vang/laad-
verlichting.

Primeur
Met deze lichtkeuze had het bedrijf 
een primeur. Doordat de lampen 
een stuk lager hangen dan bij een 
enkele rij, wordt hier een ander type 
lamp gebruikt, de zogenaamde low-
mounted verlichting. In Riethoven 
zijn de eerste low-mounted pluim-
veelampen van Agrilight in de Bene-
lux gehangen. Hierbij staan de blok-
ken met leds in het armatuur op een 
bepaalde manier gericht, zodat het 
licht optimaal verdeeld is in de stal.

De lampen geven meer dan vol-
doende licht. Dat blijkt nu de eerste 
ronde kuikens alweer vier weken de 
stal bevolkt. De technische resulta-
ten zijn goed. Habraken durft echter 
nog geen conclusies te trekken. 

„Die goede start kan meerdere oor-
zaken hebben: goede kuikens, goed 
weer, volop aandacht en wellicht 
ook de twee warmtewisselaars met 
verwarming. Zo verdeelden de kui-
kens zich bij binnenkomst direct 

over de stal. Dit kan komen door het 
licht, maar ook een gevolg zijn van 
het goede klimaat.” 

‘Led-verlichting heeft de toekomst’

Frank en Yvonne Habraken zijn enthousiast over hun verlichting.
  F o t o :  N i e u w e  O o g s t

De leds geven bij de Habrakens een prima verlichting. F o t o :  A g r i l i g h t 

Heeft gangbare kip toekomst?
Is er in de toekomst in Nederland 
nog wel plek voor het op gangbare 
manier houden van kip? Deze vraag 
staat centraal tijdens de ledenbij-
eenkomst van de ZLTO-vakgroep 
Pluimveehouderij, op woensdag 27 
november in het ZLTO-kantoor in 
Den Bosch.

 
Deze dag zijn er korte inleidingen 
van Otto van Tuijl van Aviagen EPI 

en Servé Hermans van ISA/Hendrix 
Genetics. Vervolgens is er een forum-
discussie waarbij ook secretaris Alex 
Spieker van LTO/NOP en Hugo Bens, 
voorzitter van de ZLTO-vakgroep 
Pluimveehouderij, aanschuiven.
Na de pauze geeft Herman Litjens 
van ZLTO uitleg over de Brabantse 
Zorgvuldigheidsscore en komt ZLTO 
3.0 aan bod. Als afsluiting van het 
formele deel wordt afscheid genomen 

van enkele bestuursleden, terwijl ook 
hun opvolgers worden geïntrodu-
ceerd. Daarop volgt de afsluiting en 
een borrel. 
De bijeenkomst vindt plaats in het 
ZLTO-kantoor, Onderwijsboulevard 
225 in Den Bosch en start om 15.00 
uur. Meer informatie en aanmelden 
via de ZLTO-site.

➢www.zlto.nl/toekomstkip

Paardenpaspoorten bij paard
Het paardenpaspoort moet bij 
de verblijfsplaats van het paard 
zijn. Bij pensionpaardenbedrijven 
blijkt die in de praktijk vaak bij de 
eigenaar te liggen. De pensionstal-
houder moet zorgen dat hij deze op 
verzoek kan tonen.

De NVWA controleert of houders van 
(pension)paarden zich aan de regels 
houden met betrekking tot het paar-
denpaspoort. Het paard moet gechipt 
zijn en het paardenpaspoort moet 
altijd bij het paard aanwezig zijn, ook 
bij een pensionstal. 
Bij een overtreding volgt een forse 
boete. Die kan ook bij de pensionstal-
houder terechtkomen. De paarden zijn 
immers aan de zorg van een (pension)
paardenhouder toevertrouwd. Die 
moet zorgen dat de paarden gechipt 
zijn en dat de paardenpaspoorten 
op het bedrijf aanwezig zijn. Riet de 
Graaf, voorzitter van de LTO-vakgroep 

Paardenhouderij, pleit daarom voor 
extra alertheid.  
Vaak zijn de paspoorten in het bezit 
van de eigenaren. Praktisch, omdat 
ze vaak ook automatisch meegaan 
naar wedstrijden. Dat is niet het geval 
wanneer die in het bezit zijn van de 
pensionpaardenhouder. Dan moet de 
eigenaar erom vragen wanneer het 
paard mee gaat naar bijvoorbeeld een 
wedstrijd. Ook vinden sommige paar-
denhouders het lastig om deze eigen-
domspapieren aan een ander toe te 
vertrouwen.

Humane consumptie
De extra controles komen voort uit het 
recente paardenvleesschandaal. Hier 
zijn resten van diergeneesmiddelen 
aangetroffen in paardenvlees voor de 
humane consumptie. Niet alle genees-
middelen zijn toegestaan voor een 
paard dat tegen het eind van het leven 
naar het slachthuis vertrekt. Bij een 

behandeling moet in het paspoort het 
hoofdstuk ‘Medische behandeling’ 
worden ingevuld. Hier wordt geno-
teerd welke medicijnen (met wachttij-
den) toegediend worden. 

Gezelschapsdier
Een eigenaar kan het paard de status 
‘gezelschapsdier‘ of niet-voedselpro-
ducerend dier’ geven. Dit moet in het 
paspoort worden vermeld. Dit kan 
ook wanneer een dierenarts bepaalde 
medicijnen wil toedienen, waardoor 
het paard niet meer geschikt is voor 
humane consumptie. Deze keuze is 
onomkeerbaar. Vanaf dit moment 
kan in principe elk middel aan het 
paard worden toegediend en hoeft 
het medisch inlegvel of het hoofdstuk 
‘Medische behandeling’ niet meer 
ingevuld te worden. Het paard kan 
vanaf dan niet meer bij een slachterij 
worden aangeboden.

Hoe ziet het nieuwe mestbeleid er-
uit en wat betekent dat voor u en uw 
bedrijf? Deze vragen staan centraal 
bij vijf mest- en mineralenbijeen-
komsten die ZLTO dit najaar houdt. 

Hier zijn de nieuwe gebruiksnormen 
en de verplichte mestverwerking de 
gespreksonderwerpen. Wat kunt u 
zelf doen en hoe kan ZLTO u als lid 

hierbij ondersteunen? De bijeenkom-
sten zijn voor alle leden-veehouders.
De bijeenkomsten zijn maandag 25 
november in Heinkenszand, woens-
dag 27 november in Etten-Leur, dins-
dag 3 december in Oirschot, dinsdag 
10 december in Wanroy en woensdag 
11 december in Asten-Heusden. De 
komende weken volgt meer informa-
tie.

Mest- en mineralenbeleid

De huidige leerlingen mogen hun 
opleiding afmaken, maar nieuwe 
studenten worden uitgesloten 
voor deelname aan de hippische 
beroepsopleiding NHB Deurne van 
Helicon opleidingen. De opleiding 
wordt gefaseerd afgebouwd. LTO 
betreurt de gang van zaken.

De stop wordt veroorzaakt door 
een gat in de exploitatiekosten. De 
exploitatie is jaren niet sluitend. Ter-
wijl het aantal nieuwe studenten al 
langer terugloopt, was de daling voor 
dit schooljaar enorm, waardoor het 
gat in de exploitatiekosten nog gro-
ter werd. Alternatieven, zoals nieuwe 
inkomstenbronnen, kostenverlagin-
gen en de verhuur van het complex, 
wisten het gat in de exploitatie niet te 
dichten. De school komt ieder school-
jaar 1 miljoen euro tekort. 
„De slotsom is dat Helicon Opleidin-
gen onder de huidige omstandighe-
den onmogelijk het hoogwaardige, 
specialistische onderwijs kan aan-
bieden, zoals NHB Deurne dat tot nu 

toe deed”, stelt bestuursvoorzitter Ab 
Groen. „De huidige marktomstandig-
heden, de rijksbijdragen en de over-
heidseisen betekenen kortweg dat 
Helicon Opleidingen in de exploitatie 
van NHB Deurne ieder schooljaar 1 
miljoen euro tekort komt.”

Gemis
Dat dé opleiding voor de paarden-
houderij stopt is een gemis voor de 
hele paardensector, stelt Ruud Pruijs-
ten, secretaris van de LTO-vakgroep 
Paardenhouderij. 
Ook Herman van Ham is minder blij. 
Hij is namens ZLTO lid van de Raad 
van Toezicht van Helicon opleidin-
gen. „Jammer dat we NHB Deurne 
moeten sluiten. Het is erkend de beste 
en grootste opleiding voor de paar-
densport van Nederland, maar het 
was onverantwoord om door te gaan. 
Het is een verlies voor de Nederland-
se paardensport. Het succes van de 
Nederlandse toppers is mede te dan-
ken aan goede basisopleidingen zoals 
die van NHB Deurne”, reageert hij. 

NHB Deurne stopt


